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Nowe taryfy
za wodę i ścieki

Zgromadzenie Ogólne Związku Miast 
Po l sk ich ,  w  k tó rym naszą  gminę 
reprezentował burmistrz Adam Michalak, 
na swoim posiedzeniu 18 czerwca 
w Warszawie wybrało nowe władze na IX 
kadencję (lata 2024 – 2029). Prezesem 
ZMP został Jacek Sutryk, 
prezydent Wrocławia.

W  u c h w a l e , 
zgromadzenie wskazało 
priorytety działalności 
ZMP na najbliższy rok. Są 
t o :  n o w a  u s t a w a 
o  d o c h o d a c h  J S T , 
zapewniająca odbudowę 
dochodów własnych miast 
i adekwatne do zakresu 
fi n a n s o w a n i e  z a d a ń 
własnych i zleconych, 
a także realizację polityki 
r o z w o j u  ( n a l e ż y 
uwzględnić konieczność 
uzupełnienia obniżonych 
dochodów we wpływach budżetu państwa 
z podatku PIT przed wprowadzeniem 
nowych rozwiązań, zwłaszcza w roku 
2024; ustawa o zrównoważonym rozwoju 
mias t ,  uwzględnia jąca  możl iwość 
współdziałania w miejskich obszarach 

f u n k c j o n a l n y c h ;  t r a n s f o r m a c j a 
energetyczna gospodarki miejskiej, 
umożliwiająca budowanie samodzielności 
energetycznej miast, z wykorzystaniem 
wytwarzanej przez podmioty gospodarki 
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Fot. Archiwum ZMP

Pierwszą uchwałą,  przegłosowaną 
podczas czwartej sesji rady miejskiej, która 
odbyła  s ię  21 czerwca były  zmiany 
w tegorocznym budżec ie .  W da lsze j 
kolejności radni zajmowali się jeszcze między 
innymi zmian uchwał dotyczących wskazania 
przedstawiciela gminy w stowarzyszeniach, 
do których należy Solec Kujawski; przyjęcia 
jednolitego tekstu uchwały o budżecie 
obywatelskim; programu usług społecznych.

Jako pierwsze były omawiane sprawy 
finansowe .  P ro j ek ty  zmian  budże tu 
i Wieloletniej prognozy Finansowej omówiła 
skarbnik Alina Kowalska. Wprowadzana 

korekty mają na celu zrównoważenie budżetu 
po stronie dochodowej i wydatkowej, 
szczególnie w zakresie dochodów i wydatków 
bieżących. Dochody bieżące zmniejszą się o 
560 tys. zł. O taką samą kwotę zmniejszą się 
t ez  wyda tk i  b i eżące .  W dochodach 
majątkowych zmiana polega na zmniejszeniu 
o 163 tys. Odpowiednio zmniejszono też 
wydatki majątkowe. Skreślono modernizację 
b u d y n k u  Ś r o d o w i s k o w e g o  D o m u 
Samopomocy, wprowadzono natomiast 
przebudowę stadionu o 210 tys. zł. O tę kwotę 
zmniejszono wydatki na wymianę i montaż 
siedzisk na stadionie głównym. Po zmianach 
dochody budżetowe ogółem mają wynieść 
w tym roku 135 mln zł, a wydatki 132 mln zł.

W ramach uwag do przedstawionego 
pro jek tu  uchwały  Wojciech  Elszyn 
dopytywał o to, jakie usługi nie będą 
wykonane w związku ze zmniejszeniem 
wydatków na ten cel o 415 tys. zł. Na 
poprzedniej sesji z tego samego paragrafu 

Od 27 czerwca 2024 r. w gminie 
zaczęły obowiązywać nowe taryfy dla 
zbiorowego zaopatrzenia w wodę oraz 
zbiorowego odprowadzania ścieków. 
S t a w k i  z a t w i e r d z i ł o  P a ń s t w o w e 
Gospodarstwo Wodne Wody Polskie. 
Z a k ł a d  G o s p o d a r k i  K o m u n a l n e j 
w  s t y c z n i u  b r .  z ł o ż y ł  w n i o s e k 
o zatwierdzenie taryf, co nastąpiło 13 
czerwca.

Zgodnie z obowiązującymi przepisami 
taryfy za wodę i ścieki obowiązują przez 

Sześć  komi te tów wyborczych 
wystawiło kandydatów w wyborach 
uzupełniających, zaplanowanych na 

14 l ipca br.  w jednym z okręgów 
wyborczych naszej gminy, w którym 
wygasł mandat urzędującego burmistrza.

Jest to okręg wyborczy nr 5, a głosować 
będz iemy w Obwodowej  Komis j i 
Wyborczej, mieszczącej się w Domu 
Dobrych Praktyk przy pl. Jana Pawła II nr 4.

Głos będziemy mogli oddać, na 

Wybory
uzupełniające

Związek Miast Polskich
ma nowego prezesa

Budżet obywatelski -
- uchwalono tekst jednolity
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21 czerwca br. zmarła stuletnia 
mieszkanka Solca Kujawskiego

Śp. Janina Bigoń
(ur. 10 listopada 1923 r.)

Najbliższym przekazujemy 
najserdeczniejsze wyrazy współczucia

Burmistrz i Radni Rady Miejskiej
Solca Kujawskiego

W wieku 101. lat 29 czerwca br. zmarła 
najstarsza mieszkanka

Solca Kujawskiego

Śp. Leokadia 
Szczepańska
(ur. 25 września 1922 r.)

Łączymy się w bólu z Najbliższymi 
Zmarłej, którym przekazujemy 

najszczersze wyrazy współczucia

Burmistrz i Radni Rady Miejskiej
Solca Kujawskiego

k t ó r e g o ś  z  n i ż e j  w y m i e n i o n y c h 
kandydatów (lista według kolejności 
z obwieszczenia Miejskiej Komisji 
Wyborczej):

1. TARCZEWSKI Dariusz Ryszard, lat 
44, zam. Solec Kujawski, zgłoszony przez 
KWW DARIUSZA TARCZEWSKIEGO - 
Lista nr 1;

2. KULIGOWSKI Maciej Antoni, lat 
59, zam. Solec Kujawski, zgłoszony przez 
KWW MACIEJ KULIGOWSKI - Lista nr 
2;

3. SULŻYCKA Beata Anna, lat 42, 
zam. Solec Kujawski, zgłoszona przez 

KWW BEATA ANNA SULŻYCKA - Lista 
nr 3;

4. KOWALSKI Wiesław, lat 60, zam. 
Solec Kujawski, zgłoszony przez KWW 
SOLECKIE FORUM SAMORZĄDOWE 
- Lista nr 4;

5. BROSZKO Krzysztof Andrzej, lat 
39, zam. Solec Kujawski, zgłoszony przez 
KWW PRZYSZŁOŚĆ DLA SOLCA - 
Lista nr 5;

6. PACEK Tomasz, lat 46, zam. Solec 
Kujawski,  zgłoszony przez KWW 
KOALICJA OBYWATELSKA SOLEC 
KUJAWSKI - Lista nr 6.

W środku numeru pozostałe informacje 
przydatne wyborcom tj. obwieszczenie 
o okręgu wyborczym, o obwodzie 
głosowania i przystankach bezpłatnego 
gminnego przewozu pasażerskiego 
zapewnianego przez ginę w dniu wyborów.

Lokal wyborczy jest otwarty od 7.00 do 
21.00.
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Wybory
uzupełniające

Asystent seniora
Od 19 czerwca 2024 r. mieszkańcy 70+ 

mogą korzystać z porad Asystenta Seniora, 
dotyczących załatwiania spraw w naszym 
u rzędz i e .  Asys t en t  j e s t  dos t ępny 
w godzinach pracy urzędu (pokój nr 8) - 
7 .30-  15.15 (poniedzia łek,  ś roda, 
czwartek); 7.30- 17.00 (wtorek); 8.00 - 
15.15 (piątek).

Nowa ulica
Na II sesji rada miejska podjęła 

uchwałę w sprawie nadania nazwy drodze 
wewnętrznej. Tym samym w Solcu 
Kujawskim przybyła nowa ulica - 
Chabrowa. Odchodzi ona od ul. Błota 
w kierunku zachodnim i jest równoległa do 
ul. Wiejskiej.

Przewodniczący młodzieżowego 
sejmiku z Solca Kujawskiego

Solecczanin Gracjan Szuwała został 
przewodniczącym Młodzieżowego 
Sejmiku Województwa Kujawsko – 
Pomorskiego. Jest to już druga kadencja 
młodego mieszkańca naszej gminy. 
Poprzednio zasiadał w sejmiku pierwszej 
kadencji w latach 2022 – 2024. Aby zostać 
członkiem młodzieżowego sejmiku, czyli 
t r z y d z i e s t o o s o b o w e g o  g r e m i u m 
doradczego samorządu województwa, 
mającego możliwość zgłaszania inicjatyw 
i  w n i o s k ó w,  n a l e ż y  w z i ą ć  u d z i a ł 
w konkursie i przygotować pracę pisemną 
lub multimedialną. W tym roku kandydaci 
z m i e r z y l i  s i ę  z  t e m a t e m  „ R o l a 
m ł o d z i e ż o w y c h  r a d / s e j m i k ó w 
w rozbudzaniu aktywności obywatelskiej 
młodego pokolenia i zaangażowania 
w życie publiczne gminy /powiatu/ 
województwa”.

Do  Chrośny  na  rowerach
Uczniowie z nowej Wsi Wielkiej 

przyjechali do Chrośny – stolicy Puszczy 
Bydgoskiej – w ramach wakacyjnego rajdu 
rowerowego, poprowadzonego przez 
wójta Zbigniewa Wiśniewskiego . 
Uczestnicy zatrzymali się przy tamtejszej 
świetlicy. Z kolegami zza miedzy spotkali 
się młodzi solecczanie. Było radośnie, 
a wspólna zabawa i grill dopełniły całości.

W skrócie

Związek Miast Polskich
ma nowego prezesa

komunalnej taniej energii odnawialnej 
w ramach zamówień wewnętrznych; 
wsparcie miast członkowskich we 
w d r a ż a n i u  r e f o r m y  p l a n o w a n i a 
p rzes t r zennego  i  s t r a t eg icznego ; 
zwiększenie nakładów na edukację 
publiczną, docelowo do poziomu 3 proc. 
PKB; uporządkowanie gospodarki 
odpadami (w tym niebezpiecznymi) oraz 
gospodarki wodociągowo-kanalizacyjnej; 
nowa ustawa o ochronie ludności i obronie 
cywilnej.

Delegaci zobowiązali również zarząd 
z w i ą z k u  d o  u w z g l ę d n i a n i a 
w prowadzonych pracach legislacyjnych 
także innych tematów, zgłaszanych przez 
miasta w wyniku pojawiających się 
nowych wyzwań.
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Sesję można śledzić na żywo – 
www.soleckujawski.pl zakładka      
e-sesja. Tam również znajdują się 
materiały archiwalne.

Dokończenie ze str. 1

zdjęto kwotę o 445 tys., co razem daje prawie 
milion złotych. Radny pytał również 
o konieczność zwrotu 200 tys. zł do urzędu 
marszałkowskiego, otrzymanych na budowę 
groty solankowej. Zaapelował do burmistrza 
o zadbanie o transparentność finansów 
publicznych, aby radni i mieszkańcy mieli 
pełną informację na ten temat. Odpowiadając, 
A. Kowalska wskazała na obowiązujące 
zasady wynikające z ustawy o finansach 
publicznych dotyczących konieczności 
zachowania równowagi między dochodami 
i wydatkami oraz celowości wydatków. 
Z a w s z e  w i ę c  p l a n y  fi n a n s o w e  s ą 
weryfikowane tak, aby na koniec roku wydatki 
bieżące nie były wyższe od bieżących 
dochodów, a budżet się równoważył. Jeżeli 
chodzi o zmniejszenie wydatków na usługi, 
była to pula zarezerwowana na wydatki 
n i ep rzewidz i ane .  Zmiana  p rognozy 
finansowej obejmuje wprowadzoną korektę 
budżetu. Znalazła się w niej m.in. kwota na 
organizację koncertu z okazji 700-lecia Solca 
Kujawskiego, przypadającego w 2025 r. 
Os ta teczn ie  zmiany  budże tu  i  WPF 
w p r o w a d z o n o  p r z y  d w ó c h  g ł o s a c h 
wstrzymujących się.

Radni przegłosowali również projekt 
uchwały w sprawie szczegółowych zasad, 
sposobu i trybu udzielania ulg w spłacie 
należności pieniężnych mających charakter 
cywilnoprawny, przypadających Gminie 
So lec  Kujawski  lub  j e j  j ednos tkom 
o r g a n i z a c y j n y m  o r a z  w a r u n k ó w 
dopuszcza lnośc i  pomocy publ iczne j 
w przypadkach, w których ulga stanowić 
będzie pomoc publiczną. Jak poinformowała 
Paulina Popielewska, radca prawny, zmiana 
wynika z konieczności dostosowania uchwały 
do znowelizowanych regulacji europejskich 
w zakresie pomocy de minimis.

W związku ze zmianami w urzędzie po 
t e g o r o c z n y c h  w y b o r a c h ,  z a i s t n i a ł a 
k o n i e c z n o ś ć  w s k a z a n i a  n o w y c h 
reprezentantów gminy w stowarzyszeniach, 
których członkiem jest Solec Kujawski. 
C h o d z i  o  K u j a w s k o  -  P o m o r s k i e 
Samorządowe Stowarzyszenie „Europa 
Kujaw i Pomorza”, Stowarzyszenie „Droga 
E k s p r e s o w a  S 1 0 ”  i  Z w i ą z e k  M i a s t 

Nadwiślańskich. We wszystkich trzech 
wypadkach przedstawicielem gminy będzie 
burmistrz Adam Michalak.

Rada  przeg łosowała  też  uchwałę 
w sprawie ogłoszenia tekstu jednolitego zasad 
i  t r y b u  p r z e p r o w a d z a n i a  b u d ż e t u 
obywatelskiego. Zostały w nim uwzględnione 
zmiany wprowadzone przez radę miejską 
w kwietniu br.

Ponadto radni przyjęli Program Usług 
Społecznych na lata 2024 – 2027 oraz raport z 
realizacji w 2023 r. Gminnego Programu 
Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych oraz Przeciwdziałania 
Narkomanii. Program Usług Społecznych 
powstał na podstawie przeprowadzonej 
diagnozy potrzeb i potencjału społeczności 
lokalnej w zakresie usług społecznych, która 
stała się podstawą do opracowania programu. 
Jak poinformowała Sara Kubacka, zastępca 
koordynatora projektu Centrum Usług 
Społecznych, program wprowadza nowe 
us ługi  społeczne ,  k tóre  wpisu ją  s ię 
w  r e a l i z a c j ę  p r o j e k t u  C U S , 
współfinansowanego ze środków Programu 
Fundusze Europejskie dla Kujaw i Pomorza na 
lata 2021 – 2027. Z kolei cele programu 
rozwiązywania problemów alkoholowych 
i ich realizację w minionym roku omówiła 
Iwona Konaszewska, zastępca dyrektora 
CUS. Na przeciwdziałanie alkoholizmowi 
wydano ponad 500 tys. zł, na zwalczanie 
narkomanii – prawie 11 tys. zł. Finansowano 
także funkcjonowanie tzw. „Niebieskiej linii” 
czyli pogotowia dla ofiar przemocy w rodzinie 
oraz działalność stowarzyszeń na rzecz 
przeciwdziałania uzależnieniom i patologiom 
społecznym.

W wolnych głosach i wnioskach radni 
poruszyli następujące zagadnienia: budowa 
boiska wielofunkcyjnego na Osiedlu Leśnym 
(Łukasz Owieśny); uzupełnienie ubytków 
kostki brukowej na ul. Zbożowej oraz czy 
kontrola NIK-u prowadzona w sprawie 
przeprawy promowej dotyczy też naszej 
gminy (Beata Kołota); czy będą konsultacje 
z mieszkańcami dotyczące sprzedaży terenu 
z  p rzeznaczen iem pod  budownic two 
wielorodzinne na Osiedlu Robotnicza (Anna 
Filipiak); sprzeciwu mieszkańców odnośnie 
do salonu gier, który powstał w sklepie 

monopolowym przy rynku (Jowita Dec); 
budowa hangaru na potrzeby WOPR 
i  p rob lemów z  do ta rc i em do  loka lu 
wyborczego w związku z organizacją biegów 
u l icznych  (Wojciech  Elszyn ) ;  p róg 
zwalniający na ul. Tartacznej od strony ul. 
To r u ń s k i e j ,  w y p i e l e n i e  c h w a s t ó w 
z chodników i zmniejszenia częstotliwości 
koszenia trawników (Justyna Zielińska); 
jakie były powody rozwiązania umowy 
dotacyjnej na wykonanie groty solnej i saun, 
kto odpowiada za rozwiązanie umowy oraz 
czy dotacja była w formie zaliczki czy 
refundacji (Dawid Konwiński). W. Elszyn 
poinformował też o decyzji Rejonu Dróg 
W o j e w ó d z k i c h  w  I n o w r o c ł a w i u 
umożliwiającej postawienie lustra drogowego 
na skrzyżowaniu ul. Bydgoskiej i św. 
Stanisława.

Odnosząc się do zgłoszonych spraw, 
b u r m i s t r z  p o i n f o r m o w a ł ,  ż e  p r z y 
konstruowaniu przyszłorocznego budżetu 
propozycja budowy boiska na Osiedlu 
Leśnym pewnie będzie wzięta pod uwagę, ale 
radny też może złożyć taką propozycję 
w czasie prac nad budżetem. Co do ubytków 
nawierzchni, najlepiej zgłaszać takie sprawy 
od razu do Wydziału Utrzymania Miasta, 
a w sprawie promu miało odbyć się spotkanie, 
które odwołano. Jak tylko będą znane jakieś 
szczegóły, informacja będzie przekazana 
radnym. Kinga Rubaszewska, zastępca 
burmistrza, zaznaczyła, iż na razie sprzedaż 
gruntu pod budownictwo wielorodzinne na 
Osiedlu Robotnicza nie jest brana po uwagę. 
A. Michalak dodał, że radni otrzymają wykaz 
nieruchomości, których sprzedaż jest w toku. 
Na pytanie o salon gier odpowiedziała 
Justyna Żebrowska – Dudek, dyrektor 
Wy d z i a ł u  S p r a w  O b y w a t e l s k i c h . 
Poinformowała, że w sklepie monopolowym 
pojawiły się maszyny do gier, ale nie ma 
pewności czy są to gry hazardowe. W każdym 
razie firma nie ma zezwolenia na prowadzenie 
gier  hazardowych,  gdyż nie figuruje 
w rejestrze działalności regulowanej. Iwona 
Konopa, dyrektor Wydziału Inwestycji 
i Planowania Przestrzennego, potwierdziła, że 
w budżecie są zarezerwowane środki na 
budowę hangaru dla WOPR, ale realizacja 
zadania  s ię  jeszcze  n ie  rozpoczę ła . 
A. Michalak podziękował W. Elszynowi za 
inicjatywę ustawienia lustra na skrzyżowaniu. 
Termin biegów był ustalony wcześniej, niż 
data wyborów europejskich, ale zapewnił, że 
dojście do lokalu wyborczego w czasie biegów 
było możliwe. Gdyby taka sytuacja miała 
m i e j s c e  w  p r z y s z ł o ś c i ,  p o p r o s i ł 
o wyrozumiałość. K. Rubaszewska mówiła, że 
p r o p o z y c j a  z a m o n t o w a n i a  p r o g u 
zwalniającego będzie rozważona. Uważa 
również, że koszenie trawników powinno być 
mniej intensywne. 

Burmistrz powiadomił też o trwającym 
naborze do Rady Seniorów, wniosku 
złożonym przezeń do rady miejskiej 
o powołaniu rady młodzieżowej i tworzonym 
regulaminie Rady Biznesu, którą zamierza 
powołać. Co do pytań o rozwiązanie umowy 
dotacyjnej, radny otrzyma odpowiedź na 
piśmie.

Zbigniew Stefański

okres trzech lat. Wnioski składane do 
regulatora oparte są na szczegółowych 
kalkulacjach kosztów dostarczania wody 
i odprowadzania ścieków, a także kosztów 
eksploatacji sieci. - Dla poprawnych 
wyliczeń wartości nowych taryf bierze się 
pod uwagę także koszty pracy, koszty 
energii, czy znane na etapie wnioskowania 
potrzeby modernizacji sieci. Na wzrost 
kosztów działalności ZGK złożyły się 

zwiększenie kosztów: energii elektrycznej – 
78 proc., oczyszczania ścieków – 91 proc., 
usług – od 50 do 100 proc. Do tego należało 
uwzględnić wzrost płacy minimalnej – 51,5 
proc. i skumulowaną inflację za lata 2021 – 
2023 – 32 proc. Dodam też, że chcąc 
o b n i ż y ć  k o s z t y  p o n o s z o n e  p r z e z 
mieszkańców, w maju rada miejska 
zdecydowała o dopłacie złotówki brutto do 
1 m3 odprowadzanych ścieków, a taryfy nie 
przewidują zysków przedsiębiorstwa 
w i ę k s z y c h  n i ż  n i e z b ę d n e  d o 
funkcjonowania i planowanych rozbudów 
infrastruktury – wyjaśnił Sebastian 
Wrycza, prezes ZGK.

Wewnątrz  drukujemy tabele  ze 
s tawkami nowych taryf  oraz opis 
poszczególnych grup taryfowych. Do 
stawek należy doliczyć 8 proc. VAT.

Dokończenie ze str. 1

Nowe taryfy
za wodę i ścieki

Budżet obywatelski -
- uchwalono tekst jednolity
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Ostatni tydzień roku szkolnego w Szkole 
Podstawowej nr 4 był inny niż wszystkie. 
Samorząd uczniowski przy współpracy 
nauczycieli przygotował dla społeczności 
szkolnej szereg atrakcji. W poniedziałek 
uczniowie starszych klas grali w gry planszowe, 
oglądali ekranizacje lektur posilając się przy 
tym własnoręcznie przygotowanymi goframi 
i innymi smakołykami. Natomiast klasy I-III 
p rzen ios ły  s ię  do  smerfowej  wiosk i . 
Nauczyciele wcielili się w role smerfów, 
zorganizowali karaoke, przygotowywali 
magiczne mikstury i zaprezentowali zabawne 
przedstawienie. Wtorek był Dniem Morskim. 
Na boisku szkolnym pojawili się piraci, syrenki, 
plażowicze, ratownicy wodni, a nawet 
ośmiornice. Dzieci prezentowały przygotowane 
przez siebie szanty i konstruowały statki 
z różnych, przyniesionych przez siebie 
materiałów. W środę królował sport. Na sali 
gimnastycznej, na boisku i w hali OSiR-u 
w różnych konkurencjach rywalizowały 
wszystkie klasy. W czwartek cała szkoła bawiła 
się na Wielkim Pikniku Szkolnym. To był 
niezapomniany tydzień, który wprowadził 
wszystkich w wakacyjny nastrój.

Zresztą cały mijający rok szkolny był pełen 
interesujących dydaktycznych, kulturalnych 

i sportowych wydarzeń jak Tydzień Mózgu 
i Matematyki, gra miejska Escape City, obchody 
Międzynarodowego Dnia LEGO, Bal Zimowy, 
konkurs Mam Talent, zawody sportowe 
Pluszowy Miś i obchody Dnia Patrona oraz 
Dzień bez Plecaka. Jak co roku uczniowie 
naszej szkoły z sukcesami brali udział 
w licznych szkolnych i  pozaszkolnych 
konkursach wiedzowych (piszemy o tym 
osobno) .  Reprezen towa l i  „Czwórkę” 
w zawodach sportowych na różnych szczeblach, 
gdz ie  os iąga l i  ba rdzo  dobre  wynik i . 
Społeczność SP 4 nie zapominała też 
o przygotowaniu szkolnych i uczestnictwie 
w miejskich wydarzeniach patriotycznych, 
charytatywnych i proekologicznych. Kolejne 
roczniki z przyjemnością odwiedzały Muzeum 
Solca im. Księcia Przemysła i Centrum 
Aktywności i Edukacji. Z kolei w szkole gościli 
m.in. Grupa Bizon, strażakcy z OSP, ratownicy 
WOPR-u, uczestnicy Środowiskowego Domu 
Samopomocy i Warsztatów Terapii Zajęciowej 
oraz organizatorzy żywych lekcji przyrody.

Dzięki Soleckiemu Centrum Kultury 
u c z n i o w i e  u c z e s t n i c z y l i  c y k l i c z n i e 
w  k o n c e r t a c h  m u z y k i  p o w a ż n e j 
przygotowanych przez Filharmonię Pomorską 
oraz przedstawieniach teatralnych.

Działo się
w „Czwórce”

Kiedy zapytaliśmy Pawła Marchela 
o  to ,  co t rzeba zrobić ,  aby zostać 
b i b l i o t e k a r z e m  r o k u  n a s z e g o 
województwa, pierwsza odpowiedź 
wprowadziła nas w pewną konsternację. 
Usłyszeliśmy bowiem, że bibliotekarzem 
roku zostaje się dzięki…przypadkowi. Jak 
to? – drążyliśmy. Czyżby na taki tytuł nie 
należy zapracować? Z dalszej rozmowy 
wynikło jednak, że gdyby nie przypadek, 
nasz rozmówca nie zostałby bibliotekarzem 
w ogóle, a tym samym nie miałby szansy na 
ubieganie się o prymat wśród kolegów po 
fachu. Ale od początku.

Na etapie studiów P. Marchel wiązał 
swoją przyszłość ze sportem i chciał 
pracować w soleckim Ośrodku Sportu 
i Rekreacji. Jednak kiedy dowiedział się od 
kolegi, że ten wyjeżdża i zmienia pracę, 
zwalniając etat w bibliotece, pomyślał, 
d laczego  n ie  spróbować?  -  Wie le 

pozytywnych rzeczy dzieje się więc przez 
przypadek. Jednak później trzeba nim 
właściwie pokierować. Krótko przed 
wybuchem pandemii skończyłem studia 
bibliotekoznawstwa i informacji naukowej 
na Uniwersytecie Kazimierza Wielkiego 
w Bydgoszczy. Od tego momentu zostałem 
wykwalifikowanym bibliotekarzem – mówi 
P. Marchel.

Czyli po pierwsze, aby ubiegać się 
o tytuł trzeba być po prostu bibliotekarzem. 
Nie ma przy tym znaczenia czy pracuje się 
w bibliotece publicznej, pedagogicznej, 
naukowej czy szkolnej. W tym roku 
krajowy laur uzyskała bowiem właśnie 
bibliotekarka ze szkolnej biblioteki 
w Suchym Lesie, pod Poznaniem.

Drugim warunkiem otwierającym 
drogę do wyróżnienia w konkursie jest 
bieżąca działalność bibliotekarska. 
W minionym roku pan Paweł tylko 

w soleckiej książnicy przeprowadził 95 
działań. Były wśród nich m.in.: Naukowe 
Place Zabaw – projekt ,  w którym 
przedszkolaki poznawały świat nauki 
poprzez prezentowanie eksperymentów 
naukowych (15 zajęć), lekcje biblioteczne 
dla młodzieży (11 lekcji), spacery po 
zdrowie – spotkania dla  seniorów 
połączone z aktywnością ruchową (20 
spotkań), Zamyśleni – trening mózgu dla 
seniorów (21 spotkań). Poza tym promował 
s o l e c k ą  b i b l i o t e k ę  n a  s z c z e b l u 
o g ó l n o p o l s k i m .  Ty l k o  w  2 0 2 3  r. 
o p u b l i k o w a ł  w  c z a s o p i s m a c h 
specjalistycznych i monografiach 85 
artykułów. Przeprowadził także 17 szkoleń 
dla bibliotekarzy, dwukrotnie wystąpił jako 
p r e l e g e n t  p o d c z a s  k o n f e r e n c j i . 
W s p ó ł p r a c o w a ł  t a k ż e  z  i n n y m i 
bibliotekami oraz regionalną siecią 
Uniwersytetów Trzeciego Wieku działającą 
p rzy  Wyższe j  Szko le  Gospodark i 
w Bydgoszczy.

Spośród tych wielu aktywności 
P. Marchelowi największą satysfakcje 
sprawiają te, gdzie może wejść w interakcję 
z uczestnikami zajęć. Jak usłyszeliśmy, 
najmile j  s ię  je  przygotowuje  i  są 
najciekawsze. Niebagatelne znaczenie 
ma ją  t akże  r adość  i  zadowolen ie 
uczestników. – W 21. wieku biblioteki nie 
koncentrują się wyłącznie na wypożyczaniu 
książek. Stają się centrami kultury, 
centrami aktywności, tak jak w Solcu 
Kujawskim. Poprzez szeroką działalność 
jak np. akcja Narodowe Czytanie, akcje dla 
przedszkolaków, rajdy rowerowe i inne 
wydarzenia biblioteka wychodzi do ludzi.

Obecnie pan Paweł koncentruje się na 
przekazywaniu swojej wiedzy dalej 
p o p r z e z  u d z i a ł  w  k o n f e r e n c j a c h 
o różnorodnej tematyce, jak choćby 
poświęconej pozyskiwaniu czytelników 
poprzez budowanie osobistej marki. 
Uważa, iż to, co go wyróżniło na tle innych 
bibliotekarzy, była prawdopodobnie jego 
działalność wydawnicza. Artykuły, które 
p i s a ł  o b e j m o w a ł y  z a g a d n i e n i a 
z  dz ia ła lnośc ią  b ib l io tek  t j .  m. in . 
przygotowywanie zajęć, efektywne ich 
promowanie, poprzez tematykę związaną 
z prawnymi aspektami funkcjonowania 
i zarządzaniem placówkami. Ukazywały się 
w wielu specjalistycznych tytułach np. 
Nowoczesna Biblioteka 3.0, Biblioteka 
Publiczna, Bibliotekarz, gdzie występuje 
w roli eksperta. W tym roku opublikowano 
już prawie 40 tekstów P. Marchela. Łącznie 
od początku tej aktywności, ukazało się już 
grubo ponad dwieście tekstów jego 
autorstwa.

J a k  p a n  P a w e ł  p o d k r e ś l i ł  n a 
zakończen ie  rozmowy,  b ib l io t ek i 
i bibliotekarze działają bardzo prężnie, 
w różnych obszarach, dlatego powinni 
starać się po prostu jak najlepiej realizować 
swoje marzenia. To nie boli, a sprawia 
wielką satysfakcję.

Zbigniew Stefański

Realizujmy
swoje marzenia
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W Muzeum Solca im. Księcia Przemysła 26 czerwca br. otwarto nową wystawę czasową pt. „100 
lat KS Unia Solec Kujawski”. Ekspozycja wpisuje się w program obchodów setnej rocznicy 
powstania zasłużonego dla naszego miasta klubu. Otwarcie wystawy uświetnili swoją obecnością 
obecni oraz byli zawodnicy i działacze Unii. Wśród gości znaleźli się także Aleksandra Szortyka, 
Zofia Rujner oraz Marian Kiciński – dzieci przedwojennych zawodników soleckiego klubu – 
Jana, Antoniego i Franciszka Kicińskich. Dzięki współpracy z KS Unia Solec Kujawski, a także 
dzięki uprzejmości byłych oraz obecnych członków klubu na wystawie można oglądać szeroką gamę 
sportowych pamiątek. Najstarsze z nich – dyplomy z lat 20. XX – zostały wywalczone przez 
zawodników sekcji lekkoatletycznej. Solecka Unia kojarzona jest przede wszystkim z meczami piłki 
nożnej, jednak przez lata laury dla klubu zdobywali jeszcze tenisiści stołowi, bokserzy, koszykarze, 
jeźdźcy czy wspomniani już lekkoatleci. Dodatkową atrakcją na wystawie są stroje sportowe w tym 
replika kompletu piłkarskiego z przełomu lat 20. i 30. XX wieku. Wystawę będzie można oglądać do 
połowy września br.

Klub Sportowy „Unia” obchodzi w tym 
roku 100-lecie swego istnienia. To 
doskonała  okazja  by opowiedzieć 
o początkach piłki nożnej w naszym 
mieście.

Po powrocie Solca do Polski w styczniu 
1920 r. rozpoczął się dynamiczny proces 
wymiany ludności naszego miasta, które od 
drugiej połowy XIX w. było zdominowane 
p r zez  mie szkańców na rodowośc i 
niemieckiej. Teraz na ich miejsce do miasta 
zaczęli przybywać Polacy, nie tylko z całej 
Polski, ale można wręcz powiedzieć, że 
z prawie całego świata. Wśród tych 
nowych przybyszów zwartą grupę 
stanowili reemigranci z Westfalii, którzy 
wraz z księdzem Janem Mąkowskim 
przybyli tu z miejscowości Wanne. To 
właśnie oni przywieźli do Solca znajomość 
gry w piłkę nożną.

By rozgrywać mecze piłkarskie, 
potrzebne było chociaż prowizoryczne 
boisko. Powstało ono z inicjatywy ks. 
J. Mąkowskiego, który wiosną 1923 r. 
zwrócił się do władz Solca o wyrażenie 
zgody na postawienie bramek na soleckim 
targowisku, na którym handlowano 
bydłem, znajdującym się w okolicy 
dzisiejszych ulic Piastów i Adama 
Mickiewicza. To tam swoje pierwsze 
mecze rozgrywały dzikie drużyny. Było ich 
kilka, ale do naszych czasów przetrwały 
nazwy dwóch: „Wawel” i „Wisła”.

Pierwszą pewną informację o meczu 
piłkarskim rozegranym w naszym mieście 
mamy już z roku 1924, kiedy to, 19 
czerwca, w święto Bożego Ciała, drużyna 
miejscowego Sokoła pokonała jedenastkę 
bydgoskiej „Brdy” 3:0. Ponad trzy 
tygodnie później powstała Unia.

Stało się to 12 lipca 1924 r. w restauracji 
Rodewalda (dziś dom przy ul. Bydgoskiej 
25). Możemy sobie tylko wyobrazić jak 

w ten sobotni wieczór, zapewne przy piwie, 
grupa młodych piłkarzy postanowiła się 
zorganizować i  założyć swój klub 
piłkarski. Według ustnych przekazów 
w tym historycznym spotkaniu brali udział: 
Władysław Kamieniarz, Franciszek, Jan 
i Antoni Kicińscy, Stanisław, Józef 
i Franciszek Jagielscy, Franciszek Pera, 
Józef Pietrzykowski, Józef Szymkowiak, 
Wojciech, Józef i Ignacy Szelągowie, 
Zygmunt Olkiewicz, Antoni i August 
Kruszyńscy, Józef Jeżewski, Edmund 
Wiemann, Franciszek Hanelt, Piotr 
Sikora, Antoni i Ludwik Kleczowie oraz 
Józef Przykłota. 

Założyciele postanowili, że nowy klub 
będzie nosił nazwę „Unia”, jako wyraz 
jedności pomiędzy między miejscowymi 

z Bydgoszczy – „Sportbrüder” i przegrała 
aż 0:7, za to w swoim drugim meczu 
odniosła pierwsze zwycięstwo, pokonując 
Brdę Bydgoszcz 3:1. Pierwszy mecz Unii 
odnotowany przez bydgoską prasę został 
rozegrany 15 sierpnia 1924 r. Unia 
pokonała w nim bydgoski „Naprzód” 4:1. 

Już wkrótce „Unia” wyrobiła sobie 
bardzo dobrą opinię wśród bydgoskich 
kibiców. W 1925 r.  w „Dzienniku 
Bydgoskim”, po meczu z „Orlętami” 
Bydgoszcz można było przeczytać taką 
opinię o naszych piłkarzach: Drużyna 
zgrana, stojąca o klasę wyżej nad KS 
„Orlęta”; wybitnie karna i słyszeć można 
było głosy wśród publiczności, jak np. „nic 
dziwnego, to są chłopcy, uchodźcy 
z Nadrenii i Westfalii wychowani wszyscy 
w klubach niemieckich”. Zupełnie słusznie 
– zachowanie się tej drużyny na boisku 
mogło poświecić przykładem dla naszych 
drużyn.

O tym, że nie było w tych słowach krzty 

Zawodnicy i działacze „Unii” w ogrodzie Hotelu Wielkopolskiego – 1928 r.

Polakami i przybyszami z innych terenów 
Polski oraz reemigrantami.

Według tradycji ustnej, pierwszy mecz 
„Unia” rozegrała z niemiecką drużyną 

przesady, może świadczyć fakt, że rok 
później, 11 lipca 1926 r., przebywający 
w Solcu na „wywczasach” Łódzki Klub 
Sportowy zaliczył z „Unią” spektakularną 
porażkę 0:5.

Tak dobra drużyna zasługiwała na 
lepszą bazę sportową, a boisko na 
targowisku cieszyło się bardzo złą opinią. 
Na wniosek wielu organizacji, władze 
Solca, mimo problemów finansowych, 
zdecydowały się powiększyć mały plac do 
ćwiczeń, który znajdował się w Parku 
Miejskim. Tak, w 1928 r., powstał stadion, 
który służy soleckim piłkarzom do dziś.

M e c z e  p i ł k a r s k i e  w  P a r k u 
Miejskim są rozgrywane od 1928 r.

Rafał Kubiak

100 lat
KS Unia Solec Kujawski
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Soleckie Centrum Kultury

Kulturalny
przekładaniec
ZAKOŃCZENIE  ZAJĘĆ
Wraz z końcem roku szkolnego, zakończyły 

się również zajęcia w sekcjach SCK. Oto 
niektóre z nich:  11 czerwca artystycznie 
i koncertowo powitali lato podopieczni 
instruktorów śpiewu i teatru - Dominiki Cieślak 
i gitary Bartosza Podolaka. 17 czerwca zajęcia 
zakończyła grupa „Mały Chemik” prowadzona 
przez Ewę Bator-Klause. 18 czerwca ze swoimi 
małymi podopiecznymi i ich rodzicami 
pożegnała się Klaudia Plichta – prowadząca 
grupę dla najmłodszych „Mama i ja”. Tego dnia 
z a j ę c i a  z a k o ń c z y ł a  r ó w n i e ż  g r u p a 
„SENSOstworków” działająca pod kierunkiem 
Gabrieli Walczak. 18 czerwca koniec zajęć 
świętowała tanecznie grupa Szkoły Tańca pod 
kierownictwem Aleksandry Grudzińskiej. Na 
scenie zaprezentowały się trzy formacje: taniec 
estradowy/balet, dance mix oraz jazz. 19 
czerwca odbyło się zakończenie zajęć 
„Gigisiów” pod kierunkiem Katarzyny Stamm 
i Teatru Małej Stopy prowadzonego przez 
Gabrielę Walczak. Tego dnia wystawą w Galerii 
„Przed” zakończyła zajęcia również sekcja 
p l a s t y c z n a  p r o w a d z o n a  p r z e z  A g a t ę 
Bądzielewską. 27 czerwca z Marzanną 
Szewczyk pożegnały się panie z Klubu „Być 
Kobietą”, a 5 lipca pożegnali się podopieczni 
grup artystycznych Henryka Kłosińskiego oraz 
uczestnicy zajęć rzeźbiarskich pod kierunkiem 
Janusza Maya.

NOC  ŚWIĘTOJAŃSKA
Noc Świętojańska za nami. Soleckie 

Centrum Kultury jako partner współtworzyło 
razem ze Stowarzyszeniem Rezerwat Kultury 
i Serdeczności to niezwykłe wydarzenie. 

Cieszymy się, że mieszkańcy Solca tak licznie 
wzięli w nim udział. Plener malarski "Uroki 
Wisły" był okazją do stworzenia przepięknych 

obrazów. Była szansa poznania techniki 
plecionkarstwa oraz samodzielnego wyplatania 
z wykliny pod okiem eksperta. Animacje 
prowadzone przez SCK oraz dmuchańce jak 

zawsze przyciągały uwagę najmłodszych. Jak 
na Noc Świętojańską przystało - warsztaty 
wyplatania wianków cieszyły się największym 
zainteresowaniem. Obrzędy Świętojańskiej 
Nocy zaprezentował Zespół Pieśni i Tańca 
„Kujawy” z Włocławka. SCK dziękuje 
serdecznie wszystkim instytucjom i firmom, 
które wsparły organizację całego wydarzenia, 

a były to: urząd miejski, VETDIAGNOSTICA 
i Krzysztof Zielak. Telewizja Solec oraz Polskie 
Radio PiK sprawowały patronat medialny. 
Muzeum Solca im. księcia Przemysła 
udostępniło wystawę pt. "Twarzą do Wisły". 
Wystąpili: Zespół Three One, Ania Mazur, 
Nadia Wesołowska i Ania Rudna, Sekcjia 
Wokalna SCK:  Hania Dąbkowska, Lena 
Wątorek, Julia Mruk i  Ewa Drwięga. 
Organizatorzy dziękują także Zespołowi Pieśni 
i Tańca „Kujawy” za cudowną, artystyczną 
lekcję o tradycjach i  obrzędach. Nad 
bezpieczeństwem czuwali ratownicy WOPR 
oraz strażacy soleckiej OSP. Sołectwa naszej 
gminy niosły pomoc w warsztatach robienia 
wianków, a LSV Technika i „Spoko” udzielili 
wsparcia technicznego. (Fot. Bartek Pelikant)

ŁĄCZY  NAS  (MŁODY)  TEATR
29 czerwca w Soleckim Centrum Kultury 

spotkali się ci, których łączy wspólna pasja – 
teatr, a to za sprawą warsztatów teatralnych 
zorganizowanych przez Wojewódzki Ośrodek 
Animacji Kultury w Toruniu.

Była to okazja do wymiany doświadczeń, 
ćwiczeń i wzajemnej inspiracji oraz budowania 
relacji między osobami, które tworzą lub chcą 
tworzyć teatr w województwie kujawsko-
pomorskim. Wydarzenie było adresowane do 
osób powyżej 15 roku życia (bez górnej granicy 
wieku) bez względu na dotychczasowe 
doświadczenia teatralne mieszkające w Solcu 
Kujawskim i w okolicach.

Spotkanie poprowadzili Wojciech Jaworski 
– prowadzący grupę Młody Teatr i aktor Teatru 
im. Wilama Horzycy w Toruniu – oraz Adrianna 
Sänger – wieloletnia członkini grupy Młody 
Teatr.

Projekt Młody Teatr – ciąg dalszy 

dofinansowano ze środków Ministra Kultury 
i Dziedzictwa Narodowego pochodzących 
z Funduszu Promocji Kultury – państwowego 
funduszu celowego oraz budżetu Samorządu 
Województwa Kujawsko-Pomorskiego.

S C K  d z i ę k u j e  p r o w a d z ą c y m  z a 
przeprowadzenie ciekawych warsztatów.

RUSZA  „PRZYSTAŃ”  SCK
Już w najbliższy piątek 5 lipca rusza 

wakacyjna PRZYSTAŃ – to cykl imprez 
i wydarzeń organizowanych przez SCK na 
parkingu przy placówce.  Pomysły  na 
tegoroczne wydarzenia prócz koncertów 
i wspólnych zabaw, będą krążyły również wokół 
sportu i zbliżającej się Olimpiady – ponieważ 
w tym roku centrum kultury podjęło współpracę 
ze Stowarzyszeniem „Rezerwat Kultury 
i Serdeczności”, z którym będzie organizować 
właśnie wydarzenia sportowe. Czeka wiele 
atrakcji! Jak zwykle dla dzieci, młodzieży, 
dorosłych i seniorów. 

WAKACJE  W  SCK
Zakończył się pierwszy turnus wakacyjnych 

półkolonii pn. „Wakacje na farmie”. Kolejny 
turnus od 29 lipca do 2 sierpnia pn. „Wakacje 
na fali”. Tym, którym nie udało się na nie 
zapisać, SCK oferuje szereg zajęć i atrakcji. 

Najbliższe odbędą się 9 lipca w godzinach 
11.00 i 17.00. Będą to warsztaty zdobienia toreb 
– ekologiczne, a zarazem edukacyjne, podczas 
których przy wykorzystaniu wyobraźni, palety 
barw i innych przygotowanych akcesoriów 
uczestnicy zamienią się w projektantów 
i stworzą swoje oryginalne EKO torby. Zajęcia 
dedykowane są dla dzieci wieku 5+. Odpłatność 
za zajęcia to 20 zł. Zapisy w sekretariacie SCK 
lub pod nr tel. 52 387 01 57. Liczba miejsc 
ograniczona.

Kolejna propozycja - 10 lipca o godz. 17.00 
zaproszenie do Kina Kultura na wakacyjny 
seans filmowy. Wyświetlony zostanie film 
animowany o trójce psotnych przyjaciół, którzy 
odkrywają na dachu swego domu magiczne 
stworzenie. Razem wyruszają w niezwykłą 
wyprawę, podczas której zaczynają rozumieć 
świat, do którego przynależą. Film bez 
ograniczenia wieku. Wstęp wolny. 

11 lipca odbędą się warsztaty zdobienia 
kubków. Okazuje się, że aby stworzyć swój 
unikatowy kubek wystarczy odrobina 
wyobraźni i  kreatywności.  Za pomocą 
specjalnych pisaków każdy uczestnik stworzy 
swój wymarzony i niepowtarzalny kubek. 
Zajęcia odbędą się w godzinach 11.00 i 17.00. 
Zajęcia dedykowane są dla dzieci wieku 5+. 
Odpłatność za zajęcia to 20 zł.

Zapisy w sekretariacie SCK lub pod nr tel. 
52 387 01 57. Liczba miejsc ograniczona.
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Wydawca dwutygodnika: 

Urząd Miejski, ul. 23 Stycznia 7, 

86-050 Solec Kujawski.

Tel. 52 - 387 - 01 - 32

e-mail: rzecznik@soleckujawski.pl

Redaguje Zbigniew Stefański.

Druk:                     Józef Śmigaj,

Solec Kujawski.

Sport i rekreacja

Obchody jubileuszu stulecia Klubu 
S p o r t o w e g o  U n i a  S o l e c  K u j a w s k i 
zainaugurowała wystawa w soleckim muzeum. 
Główne uroczystości, które zaplanowano na 
sobotę 29 czerwca, rozpoczęły się w sali 
widowiskowej Soleckiego Centrum Kultury. 
Zaproszono na nie byłych zawodników, 
trenerów, działaczy. Na sali byli również 
przedstawiciele władz samorządowych oraz 
sponsorzy, dzięki którym, co podkreślał prezes 
Mateusz Czyżewski, klub może działać.

Zanim na scenę weszli  wyróżnieni 
związkowymi odznaczeniami i medalami, 
przyznanymi przez Kujawsko – Pomorski 
Związek Piłki Nożnej i Polski Związek Piłki 
Nożnej oraz Powiat Bydgoski, prowadzący 
uroczystość Łukasz Wojtecki zaprosił do 
obejrzenia klubowej historii, która przedstawił 
wspólnie z Rafałem Kubiakiem, dyrektorem 
muzeum.

Po przekazaniu wyróżnień kilka słów pod 
adresem jubilata skierowali prezes K-PZPN 
i członek zarządu PZPN Eugeniusz Nowak 
i starosta bydgoski Piotr Kozłowski. E. Nowak 
życzył powodzenia w dalszych rozgrywkach 
i  powrotu do III  l igi ,  przekazał  także 
jubileuszowe gratulacje od Zbigniewa Bońka, 
którego ojciec był trenerem Unii. Natomiast 
starosta poszedł dalej, życząc nie tylko powrotu 

do wyższej klasy rozgrywek, ale także awansu 
do drugiej, a nawet pierwszej ligi. Jak 
stwierdził, ponieważ nie zna się na piłce, może 
odważyć się na takie sformułowania.

W gronie odznaczonych przez starostę 
medalami „Za zasługi dla Powiatu” znaleźli się: 
Agnieszka Frischke – Kaźmierczak, Czesław 
Frischke, Mateusz Czyżewski, Szymon 
Raczyński, Józef Majchrowski, Hubert Lejk. 
Srebrne honorowe odznaki K-PZPN otrzymali: 
Wiesław Augustyn, Oliwier Moranowski, 
Sebastian Pacek, Mariusz Szczepański; złote: 
J ó z e f  J u re w i c z ,  H u b e r t  L e j k ,  J a n 
Majchrowski, Michał Maroszek, Tadusz 
Żurek; brązową odznakę PZPN: Mateusz 
C z y ż e w s k i ,  A g n i e s z k a  F r i s c h k e  – 
Kazimierczak, Czesław Frischke, Wojciech 
Lutowski ,  Hubert  Małecki ,  Szymon 
Raczyński; złotą odznakę PZPN: Zygmunt 
Cerlak, Dariusz Roszak; brązowy medal 
„Za wybitne osiągnięcia w rozwoju piłki 
nożnej”: Marek Roliński, Teresa Substyk 
i Zbigniew Wawrzyniak; srebrny medal „Za 
wybitne osiągnięcia w rozwoju piłki nożnej”: 
Henryk Szwedowski i Zdzisław Wojtecki.

Na ręce prezesa klubu M. Czyżewskiego 
w uznaniu zasług klubu, starosta przekazał 
statuetkę „Złote Skrzydła”, a E. Nowak 
pamiątkowy, jubileuszowy grawerton. 
Z życzeniami i pamiątkowym grawertonem 
przybyli również burmistrz Adam Michalak 
i Kinga Rubaszewska, zastępca burmistrza. 
Burmistrz podkreślił, że klub to dla wielu 
prawdziwa legenda i powód do dumy. 
Podziękował za zaangażowanie, poświęcenie 
i oddanie, życząc powodzenia w osiąganiu 
dobrych wyników, wytrwałości i hartu ducha. 
Życzenia popłynęły także od radnych 
i pozostałych gości. Niektórzy, jak przystało na 
piłkarski jubileusz, do życzeń dołączali siatki 

Ogólnopolski turniej brydża sportowego, 
6 lipca (sobota), godz. 9.00; Zgrupowanie 
szkoleniowe – Akademia Futbolu APM 
Mogilno (piłka nożna – grupa młodzieżowa), 7 
– 12 lipca; Akcja bezpłatnych wejść na basen 
dla dzieci i młodzieży z gminy Solec Kujawski, 
8  l ipca  –  30  s ie rpnia ;  Zgrupowanie 
szkoleniowe – kadra Kujawsko – Pomorski 
Okręgowy Związek Badmintona (badminton – 
grupa młodzieżowa), 19 – 30 lipca.

Kalendarz
imprez

Po zakończeniu roku szkolnego zawodnicy 
MLKS ruszyli na Krajowy Turniej Badmintona 
do Gdyni. Na ten pomysł wpadło wielu fanów 
tego sportu o czym świadczyła frekwencja – 
136. Uczestników. Nasza, tym razem skromna 
reprezentacja czworo zawodników, jak zwykle 
godnie reprezentowała klub i gminę. Po 
zaciętym i bardzo długim całodniowym turnieju 
soleccy badmintoniści przywieźli kolejne 
medale: w grze podwójnej dziewcząt U13 - 
Oliwia Kusz / Natalia Szablewska (Gdańsk) - 
miejsce 3; gra mieszana U17 - Jakub Dybowski / 
Aleksandra Konieczna (Luboń) - miejsce 3, gra 
podwójna chłopców U17 - Szymon Jaskot / 
Kajetan Kujawczyk (Gdynia) - miejsce 3. Julia 
Kusz / Szymon Jaskot (gra mieszana U17) zajęli 
miejsce 4/6.

Badminton

z piłkami do treningów. Co jedna, to piłek było 
więcej. Uzbierało się ich kilkadziesiąt.

Po zakończeniu spotkania w SCK, na 
stadionie odbył się towarzyski mecz o puchar 
s tulecia .  Unia  zagrała  z  drugol igową 
Chojniczanką Chojnice. I to właściwie 
wszystko. Dodajmy jedynie, że gospodarze – 
jubilaci zachowali się bardzo uprzejmie 
przegrywając 8:1.

Klub
z tradycjami



Burmistrz powołał  zespół 
roboczy ds. udzielania informacji 
i  przeprowadzania konsultacji 
projektów w ramach Soleckiego 
Budżetu Obywatelskiego.

T w o r z ą  g o :  K i n g a 
R u b a s z e w s k a  -   z a s t ę p c a 
burmistrza, Magdalena Rudna-
Plewa – sekretarz gminy, Justyna 
Żebrowska-Dudek – dyrektor 
Wydziału Spraw Obywatelskich, 
I w o n a  K o n o p a  –  d y r e k t o r 
Wydziału Inwestycji i Planowania 
P r z e s t r z e n n e g o ,  A g n i e s z k a 
Chojnacka-Kusz – kierownik 
Referatu Realizacji Inwestycji, 
Cezary Ball – dyrektor Wydziału 
Utrzymania Miasta, Zbigniew 
Faleńczyk – kierownik Referatu 
G o s p o d a r k i  K o m u n a l n e j , 
Katarzyna Tomczuk – inspektor, 
Agnieszka Mędlewska - inspektor 
d s .  N i e r u c h o m o ś c i ,  E m i l i a 
Gdaniec - referent ds. nadzoru 
właścicielskiego. 

Przeprowadzanie konsultacji 
projektów przed ich złożeniem 
odbywać się będzie od 2 lipca do 
13 sierpnia 2024 r., w każdy 
wtorek, w godzinach od 14.30 do 
17.30, w sali konferencyjnej 
urzędu (ul. 23 Stycznia 7).

BUDŻET OBYWATELSKI

Konsultacje
projektów

Na antenie TVP3 Bydgoszcz ukazał 
się pierwszy odcinek wakacyjnego 
p r o g r a m u  „ S t u d i o  L a t o ” . 
W plenerowym studiu zaproszeni 
goście mówili między innymi o tym, co 
udało się w regionie osiągnąć dzięki 
obecności Polski w Unii Europejskiej. 
Jednym z wątków, który pojawił się 
w pierwszej odsłonie tego wakacyjnego 
cyklu był projekt BiT City. To dzięki tej 
inwestycji w naszym mieście powstały 
wiadukt kolejowy i nowoczesny 
dworzec. W piątek 28 czerwca ekipa 
telewizyjna odwiedziła nasze miasto. 
Efekty zobaczyliśmy 1 lipca. Kto nie 
widział, może to nadrobić wchodząc na 
s tronę  Te lewiz j i  Bydgoszcz  – 
www.bydgoszcz.tvp.pl.

Za nami czerwiec kiedy to mogliśmy uczestniczyć w imprezach plenerowych. Na scenie, oprócz 
gwiazd estrady, często pojawiali się młodzi wykonawcy. Na zdjęciu zespół wokalny New Voices 
z SCK wraz z dziećmi z klasy Ia Szkoły Podstawowej nr 1 na Dniach Solca. Przed sceną artystów 
oklaskiwali najbliżsi, którzy pojawiali się na każdym występie, a w ciągu roku trochę się ich 
uzbierało.



Jeszcze w czasie roku szkolnego odbył się 
etap wojewódzki XXXVII edycji konkursu 
p r z e d m i o t o w e g o  z  m a t e m a t y k i  L i g a 
Zadaniowa.

Konkurs organizowany jest pod patronatem 
Kuratorium Oświaty w Bydgoszczy oraz 
Polskiego Towarzystwa Matematycznego 
i skierowany do uczniów klas VI i VII  ze szkół 
podstawowych województwa kujawsko-
pomorskiego. 

Finalistką ze Szkoły Podstawowej nr 4 
została: Martyna Walukiewicz klasa VII a.

Wyniki etapu rejonowego: II miejsce M. 
Walukiewicz, III miejsce Marcin Sędzik klasa 
VII c Laura Żerebiec klasa VII a.

Uczniowie odebrali  zaświadczenia, 
dyplomy oraz nagrody podczas uroczystego 
zakończenia konkursu "Liga Zadaniowa" 
w Pałacu Młodzieży w Bydgoszczy.

Liga
Zadaniowa

Marcin Sędzik z klasy 7c 
i Robert Majewski z klasy 
8b zostali finalistami V 
Wojewódzkiego Konkursu 
W i e d z y  o  P o w s t a n i u 
Warszawskim. Uroczysta 
Gala wręczenia nagród 
odbyła się 14 czerwca 2024 r. 
w Urzędzie Wojewódzkim 
w Bydgoszczy.



W związku z realizacją przez gminę 
programów „Asystent osobisty osoby 
z  n i e p e ł n o s p r a w n o ś c i ą ”  i  „ O p i e k a 
Wytchnieniowa” dla Jednostek Samorządu 
Terytorialnego – edycja 2024, finansowanego 
ze środków Funduszu Solidarnościowego, 
Centrum Usług Społecznych poszukuje 
dwóch osób chętnych do: udzielenia wsparcia 
osobie niepełnosprawnej posiadającej 
umiarkowany stopnień niepełnosprawności 
oraz do udzielenia wsparcia członkowi 
rodziny osoby niepełnosprawnej posiadającej 
znaczny stopnień niepełnosprawności 
w formie opieki wytchnieniowej, która 
w ramach zatrudnienia na umowę zlecenie 
byłyby chętne świadczyć taką usługę.

Poszukiwane są osoby, które posiadają 
dokument potwierdzający uzyskanie 
kwalifikacji w zawodzie: asystent osoby 
niepełnosprawnej, opiekun osoby starszej, 

opiekun medyczny, pedagog, psycholog, 
terapeuta zajęciowy, pielęgniarka,siostra 
PCK fizjoterapeuta lub posiadają co najmniej 
sześciomiesięczne, udokumentowane 
doświadczenie w udzielaniu bezpośredniej 
pomocy osobom z niepełnosprawnościami, 
n p .  d o ś w i a d c z e n i e  z a w o d o w e , 
doświadczenie w udzielaniu wsparcia 
osobom z niepełnosprawnościami w formie 
wolontariatu.

Osoby chętne proszone są o kontakt 
z Moniką Słembarską nr tel. 668 379 007 lub 
osobiście w budynku Centrum Usług 
Społecznych przy Placu Jana Pawła II 4.

Asystent i opiekun
poszukiwani

Stowarzyszenie Wspierania Rodzin we 
współpracy z Centrum Usług Społecznych 
w Solcu Kujawskim realizuje projekt pn.: 
„Dobre zdrowie to podstawa i aktywność, 
i zabawa”, którego celem jest uświadomienie 
i poszerzenie wiedzy na temat zdrowego stylu 
życia  poprzez  spotkania  edukacyjno-
integracyjne osób z niepełnosprawnościami 
i seniorów.

W ramach projektu zaplanowano kilka 
spotkań ze specjalistami promującymi edukację 
zdrowotną. Osoby z niepełnosprawnościami, 
które na co dzień uczęszczają do Warsztatu 
Terapii Zajęciowej i seniorzy z Klubu 
„Stokrotka” uczestniczyli w spotkaniu 
z fizjoterapeutką Izabelą Górską, która 
opowiedziała o fizjoterapii jako dziale 
medycyny. Zapoznała z rolą fizjoterapeuty 
w leczeniu i usprawnianiu pacjenta. Można było 
też zobaczyć, dotknąć i wypróbować drobny 
sprzęt używany do terapii.

Kolejne spotkanie dotyczyło zdrowia 
psychicznego. Organizatorzy zaprosili na nie 
psychologa Martę Żyłę, która opowiedziała 
o profilaktyce zdrowia psychicznego, emocjach 
i relacji z drugim człowiekiem. Na kolejne 
spotkanie w ramach projektu zaproszono 
Natalię Korniluk, dietetyczkę z firmy MED-
DIETA z  Bydgoszczy,  k tó r a  z  ko l e i 
opowiedziała o podstawach zdrowego 
odżywiania się, wpływie diety na samopoczucie 
oraz produktach sprzyjających zdrowiu. 
Wskazała również te, których należy unikać.

S p o t k a n i a  c i e s z y ł y  s i ę  d u ż y m 
z a i n t e r e s o w a n i e m .  U c z e s t n i c y 
z zaciekawieniem słuchali specjalistów 
i chętnie dzielili się swoimi doświadczeniami 
związanymi ze zdrowiem. Na zakończenie 
projektu zaplanowany jest wyjazd integracyjny.

Projekt współfinansowany jest przez Gminę 
Solec Kujawski.

Aktywnie -
- znaczy zdrowo

Grupa I - gospodarstwa domowe, odbiorcy korzystający z lokali w budynkach wielolokalowych, spółdzielnie i wspólnoty 
mieszkaniowe. Są to odbiorcy rozliczani za ilość pobranej wody w oparciu o wskazania wodomierza głównego. Grupa IR - 
gospodarstwa domowe, odbiorcy korzystający z lokali w budynkach wielolokalowych, spółdzielnie i wspólnoty mieszkaniowe. 
Są to odbiorcy rozliczani za ilość pobranej wody na podstawie przeciętnych norm zużycia wody (ryczałtu). Grupa II - zakłady 
prowadzące dzialalność handlową, przemysłową, składową, transportową lub usługową oraz jednostki oświaty, jednostki ochrony 
zdrowia, jednostki opieki społecznej, budynki jednostek budżetowych, budynki użyteczności publicznej. Są to odbiorcy rozliczani 
za ilość pobranej wody w oparciu o wskazania wodomierza głównego. Grupa IIR - zakłady prowadzące działalnść hand1ową, 
przemysłową, składową, transportową lub usługową oraz jednostki oświaty, jednostki ochrony zdrowia, jednostki opieki 
społecznej, budynki jednostek budżetowych, budynki użytecznoici publicznej. Są to odbiorcy rozliczani za ilość pobranej wody na 
podstawie przeciętnych norm zużycia wody (ryczałtu). Grupa III - pozostali odbiorcy usług, nieobjęci grupami I, IR, II oraz IIR.

Grupa I - gospodarstwa domowe, odbiorcy korzystający z lokali w budynkach wielolokalowych, spółdzielnie i wspólnoty 
mieszkaniowe. Ilość odebranych ścieków z nieruchomości ustala się jako równą ilości pobranej wody w oparciu o wskazania 
wodomierza głównego. Grupa IR - gospodarstwa domowe, odbiorcy korzystający z lokali w budynkach wielolokalowych, 
spółdzielnie i wspólnoty mieszkaniowe. Ilość odebranych ścieków z nieruchomości ustala się jako równą ilości pobranej wody na 
podstawie przeciętnych norm zużycia wody (ryczałtu). Grupa II - stanowią ją zakłady prowadzące działalność handlową, 
przemysłową, składową, transportową lub usługową oraz jednostki oświaty, jednostki ochrony zdrowia, jednostki opieki 
społecznej, budynki jednostek budżetowych, budynki użyteczności publicznej. Ilość odebranych ścieków z nieruchomości ustala 
się jako równą ilości pobranej wody w oparciu o wskazania wodomierza głównego.

TARYFY ZA WODĘ I ŚCIEKI m TARYFY ZA WODĘ I ŚCIEKI

Wakacje w bibliotece to nie tylko zajęcia 
dla dzieci, które odbywać się będą we wtorki 
i czwartki (9, 11,16 i 18 lipca) w godz.11.00 -
13.00 - zapisy trwają. Biblioteka serdecznie 
z a p r a s z a  w s z y s t k i c h  d o  u d z i a ł u 
w wakacyjnej odsłonie Gralni. Biblioteczne 
spotkania z grami planszowymi w wakacje 
będą odbywały się normalnie. Pierwsze - 
6 lipca, następne 3 sierpnia. Początek 
punktualnie o 17.00.

BIBLIOTEKA PUBLICZNA

Wakacyjna
odsłona

Pani Genowefie Turlej z serca płynące 
wyrazy głębokiego współczucia

z powodu śmierci

MĘŻA
składają

SŁUCHACZE UNIWERSYTETU 
TRZECIEGO WIEKU 

WSG – FILIA W SOLCU KUJAWSKIM

oraz 
DYREKTOR I PRACOWNICY 

BIBLIOTEKI PUBLICZNEJ
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